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دریادار سیاری: حماقت دشمنان را مقتدرانه پاسخ می دهیم
معاون هماهنگ کننده ارتش با تأکید بر لزوم بهره گیری از تجهیزات پیشرفته برای مقابله با تهدیدات جدید گفت: نیرو های مسلح 
جمهوری اسلامی ایران مقتدرانه به هرگونه حماقت دشمنان پاسخ می دهند. دریادار حبیب الله سیاری افزود: نیرو های مسلح ایران بسیار 
توانمند و دارای آمادگی کامل هستند و در صورت هر گونه حماقت دشمنان به راحتی و با اقتدار می توانند در مقابل آنها ایستادگی کنند.

۶ نفر از متهمان پرونده شهید آرمان 
علی وردی به قصاص محکوم شدند

وکی��ل یکی از متهمان پرونده اکباتان از صدور حکم 
قصاص نفس برای ۶ نفر از متهمان این پرونده خبر داد.

بابک پاک نیا در گفت وگویی از صدور رأی حکم قصاص 
نفس برای ۶ نفر از متهمان این پرونده خبر داد و گفت: 

البته این حکم بدوی بوده و قابل فرجام خواهی است.
وی با تأکید بر اینکه حکم صادره قصاص است نه اعدام 
گفت: اکثریت قضات شعبه این را امضا کرده اند. وکیل پایه 
یک دادگستری خاطرنشان کرد: زمانی که از 3 قاضی 2 
قاضی نظرشان قصاص باشد و یک نفر قصاص نباشد، نظر 
اکثریت ملاک است که در این پرونده نیز نظر مستشاران 
قصاص بود . وی در پایان تأکید کرد: در این  رابطه 2 پرونده 
تشکیل شده است؛ یکی درباره اتهامات امنیتی در شعبه 
۱۵ دادگاه انقلاب و یک پرونده دیگر در رابطه  با قتل نفس. 
رای صادره درباره پرونده قتل نفس اس��ت. این وکیل در 
ادامه گفت: حکم مجازات اعدام برای مسائلی همچون افساد 
فی الارض و محاربه و ... صادر می شود اما موضوع این پرونده 
درباره قتل یک نفر بود. قصاص یک بحث خصوصی است 

و با شکایت اولیای دم پرونده تشکیل می شود.

اولین سؤال از دولت چهاردهم 
اعلام وصول شد

س��وال نماینده تهران از وزیر بهداشت و درمان درباره 
چرای��ی به کارگی��ری افراد دارای سوءس��ابقه در وزارت 
بهداش��ت اعلام وصول شد. محمد رشیدی، عضو هیات 
رئیسه مجلس در نشس��ت علنی دیروز مجلس شورای 
اس��لامی موارد اعلام وصول ش��ده را به شرح زیر قرائت 
کرد: س��وال ملی کامران غضنفری نماینده مردم تهران، 
ری، ش��میرانات، اسلامشهر و پردیس و تعداد دیگری از 
نمایندگان از وزیر بهداشت درباره چرایی به کارگیری افراد 
دارای سوءس��ابقه در وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 

پزشکی. 
نمایندگان مکلف به تحویل هدایا به مجلس شدند ■

همچنین در جلسه دیروز مجلس شورای اسلامی، ادامه 
رسیدگی به گزارش کمیسیون آیین نامه داخلی درباره طرح 
اصلاح موادی از قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان 
در دستور کار قرار گرفت. در ادامه وکلای ملت با پیشنهاد 
مالک ش��ریعتی، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی برای الحاق یک تبصره به این طرح موافقت کردند. 
طبق این مصوبه، هدایای سیاسی خارجی )دیپلماتیک( 
جزو اموال مجلس محسوب شده و نماینده دریافت کننده 

باید آن را به مجلس تحویل دهد. 

پزشکیان: 
رفع فیلترینگ به معنای رها کردن 

فضای مجازی نیست
رئیس جمهور درباره تلاش ه��ای دولت برای کاهش 
محدودیت ها در حوزه فضای مجازی گفت: طرح دولت 
برای رفع فیلترینگ به  معنای رها کردن فضای مجازی 
نیست، بلکه موجب تقویت حکمرانی در این حوزه است. 
مسعود پزشکیان در جلسه صبح دیروز هیأت دولت طی 
سخنانی اظهار داشت: نتایج ارزیابی های علمی و تحلیل 
اثرات اجتماعی فیلترینگ نشان می دهد هیچ یک از اهداف 
این طرح محقق نشده، بلکه مضرات و مشکلات دیگری 
نیز ایجاد کرده است، اما تعجب آور است که ما همچنان 
نسبت به ادامه این روند پرضرر و بی نتیجه اصرار داریم. 
رئیس جمهور در ادامه با ابراز اینکه طرح دولت برای رفع 
فیلترینگ به  معنای رها کردن فضای مجازی نیست، بلکه 
موجب توسعه و تقویت حکمرانی و استفاده بهینه مردم از 
آن خواهد شد، افزود: بنای دولت توسعه آموزش و تولید 
محتوا های فرهنگی بویژه برای نوجوانان و جوانان و افزایش 
خدمات دولتی در بستر شبکه های اجتماعی است که منجر 
به استفاده بهینه از اینترنت خواهد شد. پزشکیان با بیان 
اینکه دولت به  دنبال ایجاد نگاه مشترک با دیگر نهادهای 
حاکمیتی درباره رفع فیلترینگ است، بر ضرورت تسریع در 
اجرای مصوبه جلسه شورای  عالی فضای مجازی و تشکیل 
کارگروه ویژه به منظور بررسی ابعاد مختلف این موضوع، 
رف��ع دغدغه ها و نگرانی ها در این زمینه و ارائه نتیجه به 
جلسه بعد این شورا برای تصمیم گیری نهایی، تأکید کرد.

 انفجار پیجرها نشان داد نمی توان 
به فناوری خارجی اتکا کرد

رئیس سازمان پدافند غیرعامل گفت: انفجار پیجرها در 
لبنان و حوادثی نظیر آن که در حوزه های صنعت شاهد 
خرابکاری  عامدانه صنعتی در خیلی از حوزه ها هستیم، 
نشان می دهد حداقل در حوزه های امنیت و دفاع به هیچ 

وجه نمی شود به فناوری خارجی اتکا کرد.  
سردار غلامرضا جلالی در افتتاحیه هشتمین نمایشگاه 
بین المللی صنایع بومی پدافند غیرعامل تهران، اظهار کرد: 
در حوزه پدافند غیرعامل بیش��تر بر نقش فناوری ها در 
حوزه امنیت و دفاع تمرکز داریم؛ جایی که این فناوری 
برای کشور امنیت افزا و تولیدکننده قابلیت دفاعی باشد.  
وی اف��زود: از آنجا که موضوع��ات پدافند غیرعامل، 
فناوری محور و دانش پایه است و تهدیدات می تواند از جنس 
فناوری باشد، بنابراین پدافند غیرعامل هم تلاش زیادی 
می کند که دفاعش مبتنی بر دانش و فناوری باش��د، به 
تعبیری اینجا پدافند غیرعامل به عنوان پیشران شرکت های 
فناور و دانش پایه، همچنین مراکز دانشگاهی و پژوهشگاهی 
است تا با هدایت و پیگیری و حمایت از این شرکت های 
فناور و دانش بنیان هم نقش پیشران علمی را داشته باشد 
و هم کمک کند به واس��طه تولید این محصولات برای 
کش��ور امنیت و دفاع تولید شود.  رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل ادامه داد: حوادث اخیر لبنان در انفجار پیجرها و 
حوادث نظیر آن که در حوزه های صنعت شاهد خرابکاری  
عامدانه صنعتی در خیلی از حوزه ها هس��تیم، ضرورت 
وجود محصولات بومی را در کش��ور دوچندان می کند و 
نشان می دهد حداقل در حوزه های امنیت و دفاع به هیچ 
وجه نمی ش��ود به فناوری خارجی اتکا کرد، چون بخش 
قابل توجهی از این فناوری ها قابلیت پنهان کاری تهدید و 
قابلیت هایی که منجر به خرابکاری شود را دارد و ما هم 
در صنعت دفاعی و صنایع مهم کشور و حوزه های امنیتی 

این را دیده ایم.  

گروه سیاسی: »بحث مهمی الان در موضوع    FATF در 
بستر تحریم مطرح است که آیا  FATF می تواند در این 
بس��تر به ما کمک چندانی کند یا نه؟«؛ این سوالی است 
که آیت الله صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام در جمع فعالان اقتصادی بخش خصوصی 
و در پرداختن به موضوع گروه ویژه اقدام مالی  یا همان  

FATF آن را مطرح کرد. 
موضوع  FATF و قرار گرفتن نام ایران در لیست سیاه 
آن، چند سالی است که در سپهر سیاسی و البته اقتصادی 
ایران ورود کرده اس��ت. خصوصا بعد از امضای برجام که 
ق��رار بود ایران از فواید مالی و مراودات بانکی ذیل برجام 
بهره ببرد، موضوع FATF به مساله جدی کشور تبدیل 

شد و ناموفق بودن پروژه برجام را آشکار کرد.  
دول��ت روحانی در حالی که ادعا می کرد با برجام همه 
تحریم ها را به شکل غیرقابل برگشت برخواهد داشت، یک 
سال بعد بر اثر گروکشی غرب بدون سر و صدا دستورالعمل 
گروه ویژه  اقدام مالی )FATF( شامل ۴۱ بند را امضا کرد 
و 3۷ بند آن را هم اجرا کرد تا اینکه FATF خواس��تار 
تصویب برخی قوانین داخلی از سوی ایران شد و از اینجا 
به بعد دولت روحانی مجلس را هم درگیر ماجرا کرد و 2 

بند دیگر FATF به اجرا گذاشته شد. یعنی فقط 2 بند 
از آن برنامه اجرا نشده بود اما با وجود چند سال همکاری 
یکطرف��ه نه تنها تحریم های اقتصادی و مالی و بانکی کم 

نشد، بلکه رو به افزایش هم گذاشت.  
از همین جا بود که مجمع تش��خیص مصلحت نظام، 
تصمی��م درباره اجرای 2 بن��د باقیمانده را متوقف کرد تا 
کشورمان به شکل یکطرفه اقدام به اشتراک گذاری اسرار 
و اطلاعات اقتصادی خود با دش��منانش نکرده باشد. حالا 
 FATF  دیروز و در یکی از جدیدترین اخباری که پیرامون
منتشر شده است، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
 FATF جمع فعالان اقتصادی صحبت های مهمی درباره
بی��ان کرد و توضیح داد که چرا این مجمع اجرای 2 بند 

باقیمانده  FATF را متوقف کرده است.  
■  CFT پالرمو و

آی��ت الله آملی لاریجان��ی ب��ا اش��اره به اینک��ه فضای 
زورگویی دنیا دس��ت آمریکا و برخی کش��ورهای اروپایی 
اس��ت که در ایجاد پاره ای از مش��کلات کش��ور ما مؤثر 
بوده اند، گفت: در موضوع FATF مس��ائل شکلی مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام وج��ود دارد، یعن��ی آیا بعد از 
آن دوره ای که این موضوع گذش��ته اس��ت می توانیم آن 

را ط��رح کنیم یا نه؟ می گوین��د قوانین را اجرا می کنیم، 
چرا نفع آنها را نبریم؟ اینگونه نیس��ت، FATF  قرارداد 
بین المللی نیس��ت. یک اقدام مش��ترک اس��ت و ما همه 
 قوانی��ن آن را نداری��م و از ۴2 مورد ۴0 مورد آن را انجام 

می دهیم. 
وی اف��زود: در FATF اج��رای ۴ قان��ون مادر را از ما 
می خواستند که 2 مورد آن انجام شد و 2 موردش انجام 
نشده اس��ت. در پالرمو و CFT انجام نشد، من روی این 
امور کار کردم و شخصاً موافق بودم که پالرمو انجام شود. 
دلیلم به لحاظ فنی این بود که به لحاظ کنوانسیون های 
بین الملل��ی ما ح��ق تحفظ داریم، در جای��ی که مخالف 
ماهیت قرارداد نباش��د. در پالرم��و اینطور بود که ما حق 

تحفظ داشته باشیم. 
رئی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام با اش��اره به 
CFT بیان کرد: در CFT حق تحفظ برای ما قائل نشده 
بودند، عناوینی در آن آمده بود که ممکن است نهادهای 
بین المللی علیه ما بخواهند اقدامی انجام دهند، اما شاید 
این موضوع قابل حل باشد و دستگاه ها روی آن کار کنند. 
به نظرم رسیدگی به این امور قابل انجام است اما اینکه به 
لحاظ شکلی مجمع تشخیص مصلحت نظام الان می تواند 

ورود کند یا نه، قابل بحث است و با آقای پزشکیان صحبت 
اجمالی در این رابطه انجام شده است. 

آیت الله لاریجانی در ادامه به موضوع تحریم ها پرداخت 
و خطاب به فعالان بخش خصوصی که در جلس��ه حضور 
داشتند، این سوال را مطرح کرد: درباره FATF مشکلی 
وجود دارد و شما می توانید درباره آن نظر دهید و آن اینکه 
آیا در فضای تحریم، پذیرفتن FATF آنقدر اثرگذار هست 
یا خیر؟ این مس��اله مهمی است، فرض کنید FATF را 
بپذیریم و س��وئیفت هم حل شود، اما اگر دلار را برای ما 

تحریم کنند، می خواهیم چه کار کنیم؟ 
وی ادامه داد: موضوع مهم FATF این اس��ت که آیا 
اکنون در بستر تحریم، می تواند به ما کمک چندانی کند 
ی��ا خیر؟ باید روی این موض��وع دقت کنیم و از ظرفیت 
فعالان اقتصاد کمک بگیریم. قبلًا نیز این بحث ها را مطرح 
می کردیم و از دستگاه ها کمک می گرفتیم؛ هرچند دولت 
آق��ای روحانی موافق FATF ب��ود. اینکه می گویند ۴0 
درصد گشایش می یابد چندان مشخص نبود، آمریکایی ها 
در ای��ن رابطه به صورت قانونی عمل نمی کنند و از زور و 

قدرت خود استفاده می کنند.
رئی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظام بی��ان کرد: 
آمریکایی ها ش��رکت های خصوص��ی ای را که با دولت ما 
کار می کنند تحت فشار قرار می دهند. در چنین بستری 
اگ��ر ما FATF را نیز تصوی��ب کنیم، آیا می توانیم ثمره 
آن را دریافت کنیم یا نه؟ به نظرم قابل س��نجش اس��ت 
که مصلحت اندیشی بکنیم که اگر مصلحت آن بر ضررش 
بچرب��د حتماً دوس��تان م��ا در مصلحت نظ��ام مخالفت 

نمی کنند.  
آی��ت الله لاریجان��ی با یادآوری اینک��ه برخی مخالفان 
FATF در مجم��ع تش��خیص مصلحت نظ��ام تصوراتی 
داشتند، گفت: به لحاظ فنی نیز ملاحظاتی وجود داشت 
ام��ا باید توجه کنیم که در فضای تحریم با پیوس��تن به 
FATF استفاده خواهیم برد یا خیر؟ شنیدم ۴-3 مؤلفه 

دیگر به آن ۴2 مورد در FATF اضافه کرده اند.  
رئی��س مجمع تش��خیص مصلحت نظ��ام تاکید کرد: 
برای پیوس��تن به FATF باید مجموع وضعی را که حالا 
در آن هس��تیم بسنجیم، حدود ۱80 کشور جهان به آن 
پیوس��ته اند. باید ببینیم درباره ما چگونه خواهد بود و آیا 

آزادی عمل خواهیم داشت؟  
چه تضمینی وجود دارد؟   ■

سوالاتی که رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در 
جمع فعالان اقتصاد بیان کرد، به طور خلاصه این نکته را 
گوشزد می کند: چه تضمینی وجود دارد پذیرش و اجرای 
2 بند باقیمانده FATF از س��وی ایران، سودی برای ما 
داشته باشد؟ درباره  FATF چه تضمینی وجود خواهد 
داش��ت که ما با اجرای تمام بندهای آن، ش��اهد کاهش 
تحریم ها باشیم؟ سال ها پیش وقتی برخی مقامات دولت 
روحانی در برابر این س��ؤال قرار گرفتند که چه تضمینی 
هس��ت با اجرای 2 بند دیگر مطالبات FATF، تحریم ها 
کم شود و افزایش پیدا نکند، پاسخ آنها یک جمله کوتاه 

بود: هیچ تضمینی وجود ندارد!

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در جمع فعالان اقتصادی: 

تصویب FATF بدون رفع تحریم بیهوده است

گروه سیاس�ی: وزیر امور خارجه در 
حاشیه جلس��ه هیات دولت گفت: 
کانال های تماس بین ایران و آمریکا 
همیشه وجود دارد. باید مدیریت کنیم 
تا هزینه های اختلافات ایران و آمریکا 
کاهش یابد. سیدعباس عراقچی در 
حاش��یه جلس��ه هیات دولت اظهار 

کرد: بعضا اختلافاتی که با آمریکا داریم بسیار اصولی و مبنایی 
است و ممکن است حل شدنی نباشد ولی باید مدیریت کنیم 

هزینه های آن و تنش ها کاهش یابد. 
وزیر خارجه درباره سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی 
اتمی به ایران هم گفت: روحیه گروسی روحیه مثبتی است. 
امیدواریم با این روحیه مثبت مسیر جدیدی را برای همکاری 

ایران و آژانس ترسیم کنیم. 
وی افزود: نشست سازمان همکاری اسلامی بسیار اجلاس 
خوبی بود. سران کشورها مواضع بسیار خوبی داشتند. قطعنامه 
محکمی در این اجلاس در 38 بند تصویب شد که بسیار لحن 
محکمی علیه رژیم صهیونیستی دارد و اقدامات آنها را در همه 

جا محکوم کرده است. 
عراقچی در پاسخ به سوال دیگری بیان کرد: سیاست اصولی 
جمهوری اسلامی این است که ما اختلافاتی را با آمریکایی ها 

داری��م که اصولی و مبنایی اس��ت و 
ممکن است حل شدنی نباشد و باید 
اینها را مدیریت کنیم که هزینه هایش 
و تنش هایش کاهش یابد. این کاری 
اس��ت که همیش��ه کرده ایم و ادامه 

می یابد. 
وزیر امور خارجه درباره اظهارات 
آمریکایی ه��ا گفت: ما بارها گفته ایم آنچه مقامات آمریکایی 
اظهار می کنند برای ما ملاک نیست، ملاک عملی است که 

انجام می شود.  
وی افزود: دولت فعلی آمریکا بارها ادعا کرد دنبال آتش بس 
در غزه و لبنان است ولی نتیجه ای حاصل نشد. این یا حاصل 
ریاکاری آنها یا ناتوانی آنها در برقراری آتش بس یا هر دو است. 
وزیر امور خارجه همچنین در پاسخ به سوالی دیگر گفت: 
همکاری های امنیتی بین ایران و پاکستان الان موضوع جدی 
در همکاری های 2 کش��ور است و 2 طرف مصمم هستند با 
عوامل تروریست در 2 سوی مرز مبارزه کنند و مرز ما، مرز صلح 
باشد و مدیریت مرزی داشته باشیم. هر 2 کشور از تروریسم 
رنج می برند و حتی تعداد تلفاتی که برادران ما در پاکستان 
از تروریس��م در نقاط مرزی متحمل شده اند، بسیار بیشتر از 

شهدایی است که ما تقدیم کرده ایم.

گروه سیاس�ی: سخنگوی رزمایش 
عملیاتی ش��هدای امنی��ت قرارگاه 
قدس نیروی زمینی سپاه دیروز گفت: 
طی ۴8 ساعت گذشته ۴ تروریست 
مزدور وابسته به رژیم صهیونیستی 
به هلاکت رس��یدند، ۷ نفر دستگیر 
شدند و ۵ نفر دیگر نیز خود را تسلیم 

نیروهای امنیتی کردند. 
س��ردار احمد شفایی اظهار کرد: این رزمایش عملیاتی با 
مشارکت یگان های صابرین، نیروی مخصوص، تکاور، بالگرد، 
جنگال و یگان های مردم پایه و رده های بسیج و یگان هایی از 
فراجای استان و رده های اطلاعاتی از جمله اداره کل اطلاعات 
استان و سازمان اطلاعات سپاه استان سیستان وبلوچستان 

همچنان در حال انجام است.
وی افزود: در ادامه این رزمایش به فضل الهی با انسجام و 
هماهنگی نیروهای اطلاعاتی - عملیاتی رزمایش و همراهی 
و مس��اعدت قابل  تقدیر مردم شریف استان، در ۴8 ساعت 
گذش��ته ۴ تروریست مزدور وابسته به رژیم صهیونیستی به 
هلاکت رسیدند و ۷ نفر از عوامل خودفروخته دستگیر شدند 
و ۵ تروریست دیگر نیز خود را تسلیم نیروهای امنیتی کردند. 
س��خنگوی رزمایش عملیاتی ش��هدای امنی��ت قرارگاه 

قدس نیروی زمینی سپاه بیان کرد: 
رزمایش عملیاتی شهدای امنیت در 
مناطق از قبل اعلام ش��ده با هدف 
تقویت و استحکام بخشی به امنیت 
پایدار در حال اجراست و فرماندهان 
و رزمندگان ق��رارگاه قدس نیروی 
زمینی س��پاه با عزم جدی و راسخ 
ت��ا تحقق کامل اهداف رزمای��ش به عملیات های خود ادامه 

خواهند داد. 
رزمایش عملیاتی ش��هدای امنیت قرارگاه قدس نیروی 
زمینی س��پاه از روز پنجم آبان پس از عملیات تروریس��تی 
تفتان سیستان وبلوچس��تان آغاز شد؛ حادثه ای که طی آن، 
تروریست های گروهک جیش الظلم به سوی جمعی از نیروهای 
فراجا آتش گشودند و ۱0 نفر را به شهادت رساندند. پس از 
آن سپاه پاسداران انقلاب اسلامی رزمایش خود را که قرار بود 
۱۹ آبان اجرا کند، زودتر شروع کرد و در عملیات مشترک با 
فراجا، تعداد قابل توجهی از اشرار و تروریست های جنوب شرق 
کشور را به هلاکت رساند یا بازداشت کرد، چنانکه سخنگوی 
رزمایش شهدای امنیت 20 آبان اعلام کرد از ابتدای رزمایش 
تا آن روز )20 آبان( ۵0 نفر از تروریست ها به هلاکت رسیدند 

یا بازداشت شدند.

عراقچی: 

مسیرهای تماس بین ایران و آمریکا همچنان وجود دارد
سردار  شفایی خبر داد

وریست دیگر  هلاکت و دستگیری ۱۱ تر

گروه سیاسی: دست یافتن به مدار 3۶ هزار کیلومتری از 
اهداف اصلی و مهم برنامه فضایی ایران به شمار می رود و 
قرار است به زودی پروژه پرتاب بلوک انتقال مداری سامان 
به عنوان یک گام مهم و اس��تراتژیک در این زمینه، ایران 
را به م��دار 3۶ هزار کیلومت��ری و مدارهای زمین آهنگ 
نزدیک تر کند. گویا از هم اینک می توانیم شمارش معکوس 
برای این جهش بزرگ در استقلال فضایی کشور را شاهد 

باشیم.  
رئیس س��ازمان فضایی ایران، خرداد ۱۴03 اعلام کرد 
نمونه اولیه بلوک انتقال مداری ایران به زودی به فضا پرتاب 
خواهد ش��د. این دستاورد مهم، گامی بزرگ جهت تحقق 
اهداف بلندپروازانه فضایی کش��ور است و به ایران امکان 

می دهد حضور خود را در مدارهای بالاتر تثبیت کند. 
حس��ن س��الاریه تأکید ک��رد: »پرتاب آزمایش��ی این 
بلوک س��ال ۱۴0۱ به عنوان نخس��تین گام برداشته شد 
و برنامه ریزی ش��ده اس��ت با پرتاب عملیاتی آن در سال 

۱۴03، زیرس��اخت های پرتاب های فضایی کشور تقویت 
ش��ود«. مهر ۱۴0۱ نمونه آزمایشی »بلوک انتقال مداری 
سامان« که برای جابه جایی ماهواره بین مدارهای مختلف 
زمین استفاده می شود، با یک فروند کاوشگر زیرمداری با 

موفقیت پرتاب شد و مورد آزمون قرار گرفت. 
با توجه به اهمیت دس��تیابی ب��ه مدارهای بالاتر بویژه 
مدار زمین آهنگ در برنامه فضایی ایران، بعد از گذشت 2 
س��ال از پرتاب نمونه آزمایشی، پرتاب قریب الوقوع بلوک 
انتقال مداری سامان، فرصتی مغتنم برای بررسی دقیق تر 
این فناوری و تأثیرات آن بر آینده فضایی کش��ور اس��ت. 
بلوک های انتقال مداری نقشی کلیدی در افزایش ارتفاع 
م��دار ماهواره ها و قرار دادن آنها در مدارهای موردنظر، از 

جمله مدار زمین آهنگ، ایفا می کنند.  
در واقع »بلوک انتقال مداری« یکی از تجهیزات حیاتی 
در پرت��اب و حرکت ماهواره ها و تجهیزات فضایی اس��ت 
که به منظور انتقال آنه��ا از مدارهای اولیه )مدار تزریق( 

به مدارهای نهایی یا مورد نیاز طراحی ش��ده اس��ت. این 
بلوک ه��ا که در برخی منابع به عنوان »موتورهای انتقال 

مداری« نیز ش��ناخته می شوند، نقش مهمی در کاهش 
نیاز به نیروی بیش��تر برای پرتاب و بهینه سازی منابع 
فضایی دارند. در حقیقت، به کمک این بلوک ها، امکان 
ارس��ال تجهیزات فضایی به مدارهای دورتر یا تغییر 
مدار آنها فراهم می ش��ود که از نظر اقتصادی و علمی 

بسیار سودمند است. 
بلوک های انتقال مداری را می توان »واسطه «ای میان 
راکت و ماهواره تلقی کرد. زمانی که ماهواره به مدار اولیه 
می رسد، بلوک انتقال مداری فعال می شود و با استفاده از 

پیشرانه ها و سیستم های هدایت گری، ماهواره را به مدار 
نهایی خود هدایت می کند. این سیستم ها دارای 

پیشرانه های خاص خود هستند و به ماهواره 
اجازه می دهند با دقت و در مس��یرهای 

برنامه ریزی شده به مقصد برسند.

رقابت ایران  در باشگاه فضایی  جهان با پرتاب بلوک انتقال مداری »سامان«

مدار 36 هزار کیلومتری نزد تر از همیشه


